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Lectio VI 

Γ ΚΛΙΣΗ 

o Η Γ Κλίση  της Λατινικής περιλαμβάνει ονόματα: 
 
 
 
Αρσενικά Θηλυκά Ουδέτερα 
iudex (=δικαστής) civitas (=πολιτεία) corpus (=σώμα) 

 

o Τα ουσιαστικά της Γ Κλίσης επίσης διακρίνονται:  
 
 
φωνηεντόληκτα συμφωνόληκτα 
Όταν  το τελευταίο γράμμα του θέματός Όταν το τελευταίο  
τους είναι φωνήεν. γράμμα του θέματος  
 είναι σύμφωνο. 
πχ. cive-s (=πολίτης)  πχ.    lex (leg-s)
 (=νόμος) 
 

o Tα ουσιαστικά της Γ κλίσης διακρίνονται: 
 
 
 
Καταληκτικά Ακατάληκτα 
Όταν λήγουν σε –s στην ´Oταν δεν έχουν -s 
Ονομαστική Ενικού στην Ονομαστική Εν. 
πχ. cives πχ. pastor 
 

o Τα ουσιαστικά της Γ κλίσης διακρίνονται: 
 
 
 
 
μονόθεμα  διπλόθεμα 
Όσα κατά την κλίση τους διατηρούν Όσα κατά την κλίση τους 
σταθερά ένα θέμα εμφανίζουν 2 θέματα 
πχ. pastor- pastoris π.χ. nomen-nominis 
 

o Τα ουσιαστικά της Γ Κλίσης επίσης διακρίνονται:  
 
 
 
ισοσύλλαβα ανισοσύλλαβα 
Όσα έχουν ίδιο αριθμό συλλαβών σε Όσα έχουν διαφορετικό 
όλες τις πτώσεις. Πχ.: αριθμό συλλαβών σε  
 κάποιες πτώσεις. Πχ.: 
Νom   cives  Nom    lex 
Gen    civis   κτλ.  Gen     legis  κτλ. 
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Βασικές Καταλήξεις Γ Κλίσης: 
 

 Αρσενικά – Θηλυκά Ουδέτερα 

 Singularis Pluralis Singularis Pluralis 

Nom -s (ή ο,τιδήποτε) -es ο,τιδήποτε -a ή -ia 

Gen -is -um ή -ium -is -um ή -ium 

Dat -i -ibus -i -ibus 

Acc -em -es  ο,τιδήποτε -a ή -ia 

Voc -s (ή ο,τιδήποτε) -es ο,τιδήποτε -a ή -ia 

Abl             -e               -ibus          -e ή-i         -ibus 

 
 
Διάκριση του γένους των ουσιαστικών της Γ κλίσης 
 
Το γένος του κάθε τριτόκλιτου ουσιαστικού θα πρέπει να το μαθαίνουμε μαζί 
με το ουσιαστικό. Γενικά βοηθητικοί είναι οι ακόλουθοι κανόνες αν και 
υπάρχουν πολλές εξαιρέσεις: 
 
1. Όταν πρόκειται για αρσενικά η θηλυκά όντα υπερισχύει το φυσικό γένος. Πχ. 

το ουσιαστικό iudex  (= δικαστής) είναι αρσενικό γιατί οι δικαστές στη Ρώμη 
ήταν άντρες. 

 
2. Μπορούμε να διακρίνουμε το γένος από τις καταλήξεις της Ονομαστικής. 

Γενικά ισχύει ο ακόλουθος πίνακας 
 

Αρσενικά Θηλυκά Ουδέτερα 

     ο 
     or 
     os 
     er 

es    ανισοσύλλαβα 
     is 

     us 
     io 
     do 
(συμφ.)+s 
       x 

is     ισοσύλλαβα 
       es 
       as 
       aus 
       go 

c 
a 
l 
e 
n 
t 

ar 
ur 
us 

 

 Γενική Πληθυντικού: -um ή  -ium ; 
 
Η κατάληξη –ium στη Γενική Πληθυντικού εμφανίζεται στις εξής περιπτώσεις: 
1. Σε όλα τα ισοσύλλαβα ουσιαστικά πχ.  navis – navium, caedes –caedium, 

mare – marium. 
2. Σε όλα τα ουσιαστικά (και ανισοσύλλαβα) που πριν από την κατάληξη της 

Γενικής του Πληθυντικού έχουν 2 ή περισσότερα σύμφωνα.  
πχ. urbs – urb-ium 
Εξαίρεση: pater – patrum, mater – matrum  

3. Το ουσιαστικό civitas (=πολιτεία) έχει και τους δύο τύπους:  
civitas –civitatum και civitatium 
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 Τα ουδέτερα που λήγουν σε –al, –ar, –e: 
 
1. Σχηματίζουν την Αφαιρετική Ενικού σε –i 
2. Σχηματίζουν την Γενική Πληθυντικού σε  –ium  
3. Σχηματίζουν την Ονομαστική, Αιτιατική και Κλητική του Πληθυντικού σε -ia   

(βλ. Γραμματική Lectio VII) 
 

Παράδειγμα κλίσης ουσιαστικών της Γ κλίσης 

 
Αρσενικά –Θηλυκά  ανισοσύλλαβα Ουδέτερα ανισοσύλλαβα 
 

  Singularis 
Νοm. lex nomen 
Gen. leg-is nomin-is 
Dat. leg-i nomin-i 
Acc. leg-em nomen 
Voc. lex nomen 
Abl. leg-e nomin-e 
 
  Pluralis 
Νοm. leg-es nomin-a 
Gen. leg-um nomin-um 
Dat. leg-ibus nomin-ibus 
Acc. leg-es nomin-a 
Voc. leg-es nomin-a 
Abl. leg-ibus nomini-ibus 
 

Αρσενικά –Θηλυκά  ισοσύλλαβα 
 

 Singularis 
Νοm. hostis  
Gen. host-is  
Dat. host-i  
Acc. host-em  
Voc. hostis  
Abl. host-e  
 
 Pluralis 
Νοm. host-es  
Gen. host-ium  
Dat. host-ibus  
Acc. host-es  
Voc. host-es 
Abl. host-ibus  
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Τα Κύρια Ουσιαστικά Neapolis και Tiberis 

 
Τα ισοσύλλαβα κύρια ουσιαστικά πόλεων και ποταμών κλίνονται ως εξής 
 

 

Νοm. Neapolis 
Gen. Neapolis 
Dat. Neapoli 
Acc. Neapolim 
Voc. Neapolis  
Abl. Neapoli    (Lectio V) 
 
 
 Το ρήμα possum = μπορώ 

Ενεστώτας Παρατατικός Απαρέμφατο 
Ενεστώτα 

possum 
potes 
potest 
possumus 
potestis 
possunt 

poteram 
poteras 
poterat 
poteramus 
poteratis 
poterant 

posse 

 
 
 


